
Otevřený dopis odborné veřejnosti k 
připravované novele vyhlášky o školním 

stravování 
 

Vážení zástupci orgánů státní správy, 

obracíme se na Vás jménem expertů na výživu, kuchařů a kuchařek, pracovníků 
jídelen a zástupců veřejnosti, kteří se dlouhodobě věnují problematice školního stravování, 
gastronomii, výživy a veřejného zdraví. 

Cílem nás všech je zdravější strava pro děti, vyšší kvalita surovin a lepší jídelníček. Proto 
vítáme snahu Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy modernizovat výživové standardy 
a zvýšit kvalitu školního stravování. Zároveň však považujeme za naprosto nezbytné, aby 
každé dítě mělo možnost najíst se ve školní jídelně kvalitně, zdravě, chutně a dostupně. 

Se znepokojením ale sledujeme přípravu a podobu navrhované novely vyhlášky o školním 
stravování. Připravovaný návrh přináší zásadní systémové změny, avšak bez potřebné 
transparentnosti a odborného konsenzu: 

● Proces přípravy byl netransparentní a bez širšího zapojení odborné a profesní 
veřejnosti. 
K autorství návrhu se veřejně hlásí pouze tři pracovníci Státního zdravotního ústavu. 
Není nijak doloženo, jaká byla odborná oponentura, kdo se na ní podílel, a které 
profesní organizace, asociace a zástupci školských zařízení byli součástí tvorby 
návrhu. Změna, která zasáhne 1,6 milionu dětských strávníků, nemůže být 
provedena shora od stolu. 

● Nebylo provedeno adekvátní pilotní ověření navržených změn v provozním 
prostředí školních jídelen. 
Chybí data o dopadech na provoz, personální kapacity, konečné ceny, které budou 
platit rodiče, a zájem strávníků. 

● Změny přicházejí v krajně nevhodný čas, kdy: 

o Probíhá zásadní systémová změna financování nepedagogických 
pracovníků, která zvyšuje administrativní i finanční zátěž škol a jejich 
zřizovatelů. 

o Většina zařízení trpí personálním nedostatkem a přetížením personálu 
školních jídelen, kteří každý den zajišťují provoz i dodržování zákonných 
požadavků. 

Přes veškeré dobré úmysly tak novela v této podobě ohrožuje dostupnost stravy pro 
desetitisíce dětí, zejména ve znevýhodněných regionech a menších obcích, kde provoz 
jídelen stojí na hraně udržitelnosti. 

 

 

 



Z výše uvedených důvodů žádáme o: 

● Pozastavení procesu přijímání vyhlášky do doby, než budou vypracovány 
dopadové studie. 

● Otevřenou odbornou diskusi se zástupci praxe, včetně vedoucích školních 
jídelen, lékařů, obezitologů, zřizovatelů, metodiků, rodičů i asociací. 

● Zveřejnění autorství návrhu, odborné oponentury a zapojených subjektů, které 
se na tvorbě návrhu přímo podílely. 

● Hledání realistické cesty ke zlepšení, která umožní postupnou modernizaci 
systému školního stravování bez ohrožení provozní udržitelnosti. 

Chceme systém, který bude kvalitní a dlouhodobě udržitelný. Takový, ve kterém se školní 
stravování stane skutečnou oporou zdraví dětí. Pokud budou nové požadavky formulovány 
bez ohledu na jejich proveditelnost, zůstanou pouze na papíře, tedy bez jakéhokoli dopadu. 
Skutečný posun může nastat jen tehdy, pokud změny budou reagovat na systémové 
problémy s ohledem na ty, kteří je budou každý den naplňovat. Změny nesmí být formální 
nebo silově prosazené. Musí vycházet z dialogu, zkušenosti a respektu ke každodenní 
provozní realitě. 

 

S úctou podepsáni: 

prof. MUDr. Jan Pirk, DrSc., kardiolog a emeritní přednosta Kardiocentra IKEM, 
senátor 
doc. MUDr. Milada Emmerová, CSc., bývalá ministryně zdravotnictví 
prof. Ing. Jana Dostálová, CSc., specialistka v oboru potravinářství a vysokoškolská 
profesorka 
prof. MUDr. Lenka Borská, Ph.D., přednostka Ústavu preventivního lékařství Lékařské 
fakulty Univerzity Karlovy v Hradci Králové 
doc. MUDr. Lukáš Zlatohlávek, Ph.D., lékař, náměstek úseku léčebné péče Všeobecné 
fakultní nemocnice v Praze, proděkan pro doktorská studia 1. LF UK, garant Ph.D. 
programu Nutriční a metabolické vědy 
Bc. Miroslav Kubec, prezident Asociace kuchařů a cukrářů České republiky 
Tomáš Popp, manažer Národního týmu kuchařů 
Mgr. Alena Strosserová, odborná referentka školního stravování 
Bc. Anna Packová, bývalá metodička školního stravování 
Bc. Renáta Černá, DiS, nutriční terapeutka, vedoucí školní jídelny 
Mgr. Adam Kilberger, předseda Asociace společného stravování 
Ing. Bc. Vladimír Štefančík, MBA, Pardubický kraj, krajský metodik školního 
stravování 
Mgr. Pavel Zeman, odborník na financování školního stravování 
Ing. Lucie Janotová, Ph.D., odbornice na hygienu a bezpečnost potravin 



Bc. Kateřina Kubů, krajská metodička školního stravování 
Věra Boháčová, DiS., nutriční terapeutka, koordinátorka Fóra zdravé výživy 
Ing. Pavel Ludvík, odborník na školní stravování, autor knih a lektor 
Mgr. Jana Broulíková, odbornice na dietní stravování ve školních jídelnách 
Ing. Vladimír Bureš, odborník na ekonomiku školního stravování 
Mgr. Jiří Plzák, odborník na hygienu a bezpečnost potravin 
Mgr. Jarmila Střechová, referentka odboru školství; oddělení hospodaření školství 
Ing. Jan Pivoňka, Ph.D., odborník v oblasti technologií potravin 
doc. MUDr. Pavel Kohout, Ph.D., lékař, odborník na gastroenterologii a výživu 
Mgr. Jitka Tomešová, DiS., nutriční terapeutka se specializací na dětskou výživu 
Ing. Hana Střítecká, DiS., Ph.D., nutriční terapeutka, chemický technolog 
Dagmar Kadlecová, školitelka metodické činnosti ŠJ, zpracovatelka a auditorka 
HACCP 
Mgr. Františk Dobšík, Českomoravský odborový svaz pracovníků školství 
Mgr. Markéta Seidlová, Českomoravský odborový svaz pracovníků školství 
 


